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PROTOKOLL
Sitzung vom 19. November 2018, 15.00–18.30 Uhr,
und 20. November 2018, 9.00–12.30 Uhr und 14.30–19.00 Uhr
BRÜSSEL
Die Sitzung wird am Montag, 19. November 2018, um 15.07 Uhr unter dem Vorsitz von Pier Antonio Panzeri (Vorsitzender) eröffnet.
1.	Annahme der Tagesordnung	DROI_OJ(2018)1119_1
Die Tagesordnung wird in der in diesem Protokoll ausgewiesenen Fassung angenommen.
2.	Mitteilungen des Vorsitzes
	Dringlichkeitsentschließungen: Vietnam, insbesondere die Lage politischer Gefangener; Menschenrechtslage in Kuba; Menschenrechtslage in Bangladesch;
	Mitteilung anlässlich der Menschenrechtswoche
3.	Erweiterter Vorstand – unter Ausschluss der Öffentlichkeit
4.	Genehmigung von Sitzungsprotokollen
	4. Juni 2018						PV - PE623.630v01-00
	6. September 2018					PV - PE627.668v01-00
	10./11. Oktober 2018					PV - PE628.690v01-00

5.	Aussprache über die Menschenrechtspolitik der EU in Bezug auf Saudi-Arabien

Es sprechen: Pier Antonio Panzeri, Vorsitzender; Madawi Al-Rasheed, Dozentin für Sozialanthropologie und Gastdozentin am Middle East Centre der London School of Economics; Omaima Al Najjar, saudi-arabische Aktivistin und Bloggerin, die der schiitischen Minderheit angehört; Ensaf Haidar, Präsidentin der Raif Badawi Foundation of Freedom und Ehefrau des Sacharow-Preisträgers von 2015 Raif Badawi; Hana Al-Khamri, Journalistin und Forscherin im Bereich der Rechte der Frau; Dana Ahmed, Forscherin bei Amnesty International (per Videokonferenz); Barbara Lochbihler; Marie-Christine Vergiat; Marco Morettini, stellvertretender Leiter der Abteilung des EAD für die Arabische Halbinsel, Irak und Regionalpolitik.

6.	Aussprache über das Thema „Sport und Menschenrechte im Zusammenhang mit großen Sportveranstaltungen“

Es sprechen: Pier Antonio Panzeri, Vorsitzender; Federico Adiecchi, Leiter der Abteilung der FIFA für Nachhaltigkeit und Vielfalt; Andrzej Kraśnicki, Präsident des polnischen Olympischen Komitees, im Namen des Europäischen Olympischen Komitees; Alison Biscoe, Projektkoordinatorin beim Centre for Sport and Human Rights; Minky Worden, Direktorin für Globale Initiativen bei Human Rights Watch; Beate Andrees, Leiterin der Unterabteilung für grundlegende Prinzipien und Rechte bei der Arbeit der IAO-Abteilung für Governance und Dreigliedrigkeit; Santiago Fisas Ayxelà; Barbara Lochbihler; Sophie Kammerer, Referentin für Menschenrechte beim EAD.

Gemeinsam mit der Delegation im Parlamentarischen Assoziationsausschuss EU‑Ukraine

7.	Aussprache mit Prof. Dr. Tove Hansen Malloy, Direktorin des Europäischen Zentrums für Minderheitenfragen (ECMI), über das neue Bildungsgesetz in der Ukraine

	Es sprechen: Pier Antonio Panzeri; Dariusz Rosati, Vorsitzender der Delegation im Parlamentarischen Assoziationsausschuss (PAA) EU-Ukraine; Prof. Dr. Tove Hansen Malloy, Direktorin des Europäischen Zentrums für Minderheitenfragen (ECMI); Michael Gahler; Andrea Bocskor; Rebecca Harms; Dirk Lorenz, stellvertretender Leiter der Abteilung des EAD für die östliche Partnerschaft und bilaterale Beziehungen; Alexandre Irkhin, stellvertretender Leiter der Mission der Ukraine bei der Europäischen Union.

20. November 2018, 9.00–12.30 Uhr

Die Sitzung wird um 9.11 Uhr unter dem Vorsitz von Pier Antonio Panzeri (Vorsitzender) eröffnet.

*****

Interparlamentarische Ausschusssitzung

8.	Die Menschenrechte und das auswärtige Handeln der EU und der Mitgliedstaaten

Podiumsdiskussion I – Es sprechen: Pier Antonio Panzeri; Stavros Lambrinidis, Sonderbeauftragter der Europäischen Union für Menschenrechte; Petras Auštrevičius; Maureen O’Sullivan, Mitglied (Irland); Simone Susskind, Mitglied (Belgien); Cristian Dan Preda; Wajid Khan; Barbara Lochbihler; Gyde Jensen, Mitglied (Deutschland); László Tőkés; Jordi Solé.

Um 10.30 Uhr übernimmt László Tőkés (stellvertretender Vorsitzender) den Vorsitz.

****

Podiumsdiskussion II – Es sprechen: László Tőkés; Makbule Sahan, Leiterin des Rechtsreferats des Internationalen Gewerkschaftsbunds (IGB); Juan Andrés Cano, leitender Berater für ethische Geschäftspraktiken und Nachhaltigkeit, Mitbegründer und Geschäftsentwickler der PeaceStartup Foundation; Dominique Potier, Mitglied des Ausschusses für Wirtschaft der französischen Nationalversammlung; Senator Manuel Altava, Vorsitzender des Rechtsausschusses des spanischen Senats (Cortes Generales); Isabel Albornoz, Geschäftsträgerin der Vertretung Ecuadors bei der EU; Pedro Bacelar de Vasconcelos, Mitglied (Portugal); Petre-Florin Manole, Mitglied (Rumänien); Rasmus Nordqvist, Mitglied (Dänemark); Eleni Stamataki, Mitglied (Griechenland); Rosa Maria Aldea, Mitglied (Spanien); Adriana Espinosa, Referentin bei der European Coalition for Corporate Justice (ECCJ); Debbie Stothard, Koordinatorin des Alternativen ASEAN-Netzes zu Myanmar/Birma; Internationale Föderation der Ligen für Menschenrechte; Alberto Airola, Mitglied (Italien).

Um 11.50 Uhr übernimmt Pier Antonio Panzeri den Vorsitz.

*****

Podiumsdiskussion III – Es sprechen: Pier Antonio Panzeri; Ai Weiwei; Erika Benko, Mitglied (Rumänien); Angela Guerra, Mitglied (Portugal); Barbara Lochbihler; Simone Susskind, Mitglied (Belgien); Wajid Khan; Eleni Stamataki, Mitglied (Griechenland); Maureen O’Sullivan, Mitglied (Irland); Gyde Jensen, Mitglied (Deutschland); Hans-Olaf Henkel.


	20. November 2018, 14.30–19.00 Uhr

Die Sitzung wird im Paul-Henri-Spaak-Gebäude (Plenarsaal) wieder aufgenommen.

9.	70. Jahrestag der Allgemeinen Erklärung der Menschenrechte

Eröffnungsansprachen – Es sprechen: Antonio Tajani, Präsident des Europäischen Parlaments; Federica Mogherini, Vizepräsidentin der Kommission und Hohe Vertreterin der Union für Außen- und Sicherheitspolitik; António Guterres, Generalsekretär der Vereinten Nationen (Videobotschaft).

Podiumsdiskussion I – Es sprechen: Pier Antonio Panzeri, Vorsitzender des Unterausschusses Menschenrechte; Michelle Bachelet, Hohe Kommissarin der Vereinten Nationen für Menschenrechte; Fatou Bensouda, Anklägerin beim Internationalen Strafgerichtshof; Stavros Lambrinidis, EU-Sonderbeauftragter für Menschenrechte; Emily O’Reilly, Europäische Bürgerbeauftragte; Patrick Gaspard, Präsident der Open Society Foundations; Claude Moraes.

Podiumsdiskussion II – Es sprechen: David McAllister, Vorsitzender des Ausschusses für auswärtige Angelegenheiten; Thorbjørn Jagland, Generalsekretär des Europarats (Videobotschaft); Joel Hernández García, Kommissar der Interamerikanischen Menschenrechtskommission und Vizepräsident des Interamerikanischen Rechtsausschusses; Prof. Rémy Ngoy Lumbu, Kommissar der Afrikanischen Kommission für die Menschenrechte und Rechte der Völker; Katarzyna Gardapkhadze, erste stellvertretende Leiterin des Büros der OSZE für demokratische Institutionen und Menschenrechte; Prof. Beate Rudolf, Vorsitzende der Globalen Allianz der nationalen Menschenrechtsinstitutionen (GANHRI) und Vorstandsmitglied des Europäischen Netzwerks nationaler Menschenrechtsinstitutionen (ENNHRI); Prof. Pamela Palmater, Anwältin und Dozentin an der Ryerson University. 

10.	Verschiedenes

11.	Nächste Sitzungen
	3. Dezember 2018, 15.00–18.30 Uhr (Brüssel)

ENLARGED BUREAU MEETING


FINAL decision

Wednesday 11 July 2018
12.00 - 12.30
Brussels
ASP 3 G 3


1.	CHAIR’S ANNOUNCEMENT

The Chair announced his intention to visit Kazakhstan to discuss human rights issues. The proposal was backed unanimously.


2.	FOR DECISION

1.	Proposal for an ad hoc fact-finding mission to Xinjiang Uyghur Autonomous Region (China)


	DECISION: coordinators agreed to request an ad-hoc delegation to visit the Xinjiang Uyghur Autonomous Region (China) and to inform the EP’s delegation for relations with the People’s Republic of China (D-CN) about this request.




2.	Attendance at DROI subcommittee meetings


	DECISION: coordinators took note of the problem of Members’ low attendance at DROI meetings and decided to watch it more closely while aiming at improving the situation. 




3.	Any other business

Members raised the following issues:

- Ukraine: S&D requested that the Chair writes a letter to the Ukrainian government about recent human rights concerns.

- Guatemala: GUE/NGL officially expressed the request to send a delegation to Guatemala.




- DROI Agenda - Greens requested to:

	Invite the Commission for a briefing ahead of the DROI delegation to the European Inter-University Centre for Human Rights and democratisation in Venice (September).
	Aim at including a Question Time slot in the DROI agenda before the end of the year.


	DECISION: Appropriate responses will be given in due course to the above mentioned items.
 




4.	Next meeting of the Enlarged Bureau
September (tbc)




	
DROI Enlarged Bureau meeting
Tuesday 27 November 2018

Final decision







1.	Follow up to the Human Rights Week 

Coordinators agreed on the following structural actions 

	Suggest to make the Human Rights Week an annual event
	Enhanced cooperation with EP Committees and Delegations to mainstream human rights parliamentary work
	Strengthened cooperation with human rights related committees of  regional organisations and UN, including specialised UN agencies
	Strengthened dialogue with national parliaments of strategic countries 
	Strengthened dialogue with human rights committees of likeminded countries 
	Strengthened cooperation with active National Women Rights Institutions and women’s rights committees from third countries parliaments 


2. 		Monitoring of the 2nd EU Action Plan on human rights and democracy (2015-2019) and preparation of the 3rd EU Action Plan on the matter

Coordinators agreed on the following:

	Monitoring the implementation of the second EU Action Plan on human rights and democracy with EEAS and EC at director level
	Ask the EEAS to share the table of implemented objectives and remaining tasks to have a better overview of undertaken actions 
	Identifying DROI priorities for the next EU Action Plan on human rights and democracy
	Keeping the current structure of the Contact Group to maintain confidentiality, while enlarging the Contact Group on ad hoc basis to other human rights interlocutors for discussion related to the next Action Plan 

3. 		Any other business

Coordinators discussed:

	The EP Annual Report on human rights and democracy, including the proposal on a possible task force (adoption in December 2018) 
	The importance of a debate on the new human rights sanctions initiative (without referring to a particular country)
	Debriefing of the 4th EU-Cuba human rights dialogue in the presence of EEAS representative in DROI meeting of 23-24 January; and the follow-up to the urgency resolution on the human rights situation in the country in a subsequent DROI meeting to be scheduled.
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	Бюро/Mesa/Předsednictvo/Formandskabet/Vorstand/Juhatus/Προεδρείο/Bureau/Predsjedništvo/Ufficio di presidenza/Prezidijs/ Biuras/Elnökség/Prezydium/Birou/Predsedníctvo/Predsedstvo/Puheenjohtajisto/Presidiet (*)

	President of the European Parliament Antonio Tajani (2)
DROI: Pier Antonio Panzeri, (P) (1,2); Cristian Dan Preda, (1VP) (2); László Tőkés, (3VP) (2); Barbara Lochbihler, (4VP) (1,2)
AFET: David McAllister (P) (2);
LIBE; Claude Moraes (P) (2)
D-UA: Dariusz Rosati (P) (1)

	Членове/Diputados/Poslanci/Medlemmer/Mitglieder/Parlamendiliikmed/Μέλη/Members/Députés/Zastupnici/Deputati/Deputāti/Nariai/Képviselõk/Membri/Leden/Posłowie/Deputados/Deputaţi/Jäsenet/Ledamöter

	Petras Auštrevičius (2), Klaus Buchner (1), Hans‑Olaf Henkel (2); Rikke‑Louise Karlsson (2), Wajid Khan (2), Soraya Post (2), Marie‑Christine Vergiat (1,2), 
D-UA: Andrea Bocskor (1), Mark Demesmaeker (1), Rebecca Harms (1)
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	Jordi Solé (2), Željana Zovko (1)





	200 (2)

	 

	206 (3)

	Santiago Fisas Ayxelà (1),  Michael Gahler (1)
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Присъствал на/Presente el/Přítomný dne/Til stede den/Anwesend am/Viibis(id) kohal/Παρών στις/Present on/Présent le/Nazočni dana/Presente il/Piedalījās/ Dalyvauja/Jelen volt/Preżenti fi/Aanwezig op/Obecny dnia/Presente em/Prezent/Prítomný dňa/Navzoči dne/Läsnä/Närvarande den:
(1)	19.11.2018
(2)	20.11.2018


	Наблюдатели/Observadores/Pozorovatelé/Observatører/Beobachter/Vaatlejad/Παρατηρητές/Observers/Observateurs/Promatrači/ Osservatori/Novērotāji/Stebėtojai/Megfigyelők/Osservaturi/Waarnemers/Obserwatorzy/Observadores/Observatori/Pozorovatelia/ Opazovalci/Tarkkailijat/Observatörer

	 





	По покана на председателя/Por invitación del presidente/Na pozvání předsedy/Efter indbydelse fra formanden/Auf Einladung des Vorsitzenden/Esimehe kutsel/Με πρόσκληση του Προέδρου/At the invitation of the Chair(wo)man/Sur l’invitation du président/ Na poziv predsjednika/Su invito del presidente/Pēc priekšsēdētāja uzaicinājuma/Pirmininkui pakvietus/Az elnök meghívására/ Fuq stedina taċ-'Chairman'/Op uitnodiging van de voorzitter/Na zaproszenie Przewodniczącego/A convite do Presidente/La invitaţia preşedintelui/Na pozvanie predsedu/Na povabilo predsednika/Puheenjohtajan kutsusta/På ordförandens inbjudan

	 





	Съвет/Consejo/Rada/Rådet/Rat/Nõukogu/Συμβούλιο/Council/Conseil/Vijeće/Consiglio/Padome/Taryba/Tanács/Kunsill/Raad/ Conselho/Consiliu/Svet/Neuvosto/Rådet (*)

	EEAS: Kammerer, Lorenz, Morettini, Spanier

	Комисия/Comisión/Komise/Kommissionen/Kommission/Euroopa Komisjon/Επιτροπή/Commission/Komisija/Commissione/Bizottság/ Kummissjoni/Commissie/Komisja/Comissão/Comisie/Komisia/Komissio/Kommissionen (*)
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	 Pt. 5:  Madawi Al Rasheed, Professor of social anthropology, Visiting Professor at the Middle East Centre at the London School of Economics;  Omaima Al Najjar, Saudi activist and blogger from the Shia minority group; Ensaf Haidar, President  of the Raif Badawi Foundation of Freedom and wife of 2015 Sakharov Prize Laureate Raif Badawi; Hana Al-Khamri, journalist and researcher on women’s rights; Dana Ahmed, Amnesty International Researcher (by videoconference);
Pt. 6:  Federico Adiecchi, Head of Sustainability and Diversity at FIFA; Andrzej Kraśnicki, President of the Polish national Olympic Committee, on behalf of the European Olympic Committee; Alison Biscoe, Project Coordinator, Centre for Sport and Human Rights; Minky Worden, Director of Global  Initiatives, Human Rights Watch; Beate Andrees, Chief of the Fundamental Principles and Rights at Work Branch of the ILO Governance and Tripartism Department.; Santiago Fisas Ayxelà;
Pt. 7: Dariusz Rosati, Chair of the EU-Ukraine Parliamentary Association Committee (PAC); Professor Dr. Tove Hansen Malloy, Director of the European Centre for Minority Issues (ECMI); Alexandre Irkhin, Deputy Head of Mission of Ukraine to the EU.
Pt. 8: Maureen O’Sullivan, Member, Ireland; Simone Susskind, Member Belgium; Gyde Jensen, Member, Germany; Makbule Sahan, Director of the Legal Department from the International Trade Union Confederation (ITUC); Juan Andrés Cano, senior consultant in ethical business and sustainability, co-founder and business developer of the PeaceStartup Foundation; Dominique Potier, Member of the Committee on Economic Affairs of the National Assembly, Assemblée Nationale, France; Senator Manuel Altava, Chair of the Justice Committee of the Senate, Cortes Generales, Spain; Isabel Albornoz, Charge d’Affaires, Mission of Ecuador to the EU; Pedro Bacelar de Vasconcelos, Member Portugal; Petre-Florin Manole, Member Romania; Rasmus Nordqvist, Member Denmark; Eleni Stamataki, Member Greece; Rosa Maria Aldea, Member Spain; Adriana Espinosa, Policy Officer, European Coalition for Corporate Justice (ECCS); Debbie Stothard, Coordinator Alternative ASEAN Network on Burma;  FIDH; Alberto Airola, Member Italy; Ai Weiwei; Erika Benko, Member Romania; Angela Guerra, Member Portugal; Simone Susskind, Member Belgium; Elena Stamataki, Member Greece; Maureen O’Sullivan, Member Ireland; Gyde Jensen, Member Germany
Pt. 9:; Federica Mogherini, Vice-President of the European Commission and High Representative for Foreign Affairs and Security Policy; Mr António Guterres, Secretary-General of the United Nations (video message); Michelle Bachelet, United Nations High Commissioner for Human Rights; Fatou Bensouda, Prosecutor, International Criminal Court; Emily O'Reilly, European Ombudsman; Patrick Gaspard, President of the Open Society Foundations; Thorbjørn Jagland, Secretary-General of the Council of Europe (video message); Joel Hernández García, Commissioner of the Inter-American Commission on Human Rights and vice-president of the Inter-American Juridical Committee; Prof. Rémy Ngoy Lumbu, Commissioner of the African Commission on Human and People’s Rights ; Katarzyna Gardapkhadze, First Deputy Director of OSCE Office for Democratic Institutions and Human Rights; Prof. Beate Rudolf, Chair of the Global Alliance of National Human Rights Institutions (GANHRI) and Member of the Board of the European Network of National Human Rights Institutions (ENNHRI); Prof. Pamela Palmater, Lawyer and Professor at Ryerson University 
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